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Inleiding  

 

De Politieke Vereniging Algemeen Belang (AB) is een lokale, onafhankelijke partij van en voor de 

inwoners van Valkenburg aan de Geul met momenteel een vertegenwoordiging van 7 leden in de 

gemeenteraad en twee wethouders, onder wie de locoburgemeester.  

In de voorbereidingen op de gemeenteraadsverkiezingen van maart 2018 is het partijprogramma 

tegen het licht gehouden, bijgesteld en geactualiseerd. De belangen van de gemeente Valkenburg 

aan de Geul en haar inwoners staan bij AB centraal. AB draagt al jaren met succes 

medeverantwoording voor het beleid van de gemeente Valkenburg aan de Geul. 

Wij streven naar een gezonde balans in en een goede kwaliteit van het woon, werk en leefklimaat 

binnen onze gemeente. Naast aandacht voor ieders en het Algemene Belang moet hoge prioriteit 

worden gegeven aan de leefwereld van de individuele inwoners. Seniorenbeleid en vereenzaming als 

toenemend probleem krijgen onze bijzondere aandacht. 

 

Het voordeel van een lokale partij als AB is dat ze niet gebonden is aan landelijke partijrichtlijnen, 

zoals dit bij landelijke partijen wel het geval is. Landelijke richtlijnen kunnen haaks staan op lokale 

belangen. AB staat voor nuchterheid en een consistent beleid, waarbij de inwoner van de gemeente 

Valkenburg aan de Geul centraal staat.  

 

In de komende raadsperiode staan we voor een aantal uitdagingen:  

 Invoering van de Omgevingswet 

 Verdergaande samenwerking in de Heuvellandregio 

 Intensivering zelfsturing en burgerparticipatie 

 Het vervolg op de decentralisaties in het sociale domein 

 Vergrijzing en een dreigende vereenzaming van senioren 

 

Dit zijn uitdagingen waar niet alleen AB voor staat maar alle politieke partijen in het “Valkenburgse”. 

Eén ding dat volgens AB zeker is, is dat in steeds toenemende mate een beroep op de 

zelfredzaamheid en zelfsturing van de inwoners van Valkenburg aan de Geul zal worden gedaan. Dit 

alleen al onderstreept het belang van deze twee belangrijke onderwerpen. 

 

Hoe deze uitdagingen samen op te pakken zonder het algemeen belang maar ook het belang van de 

individuele inwoner uit het oog te verliezen, is onze opgave voor de komende vier jaar. 

 

Het verkiezingsprogramma 2018 van AB is opgebouwd rond zeven thema’s: 

 

1. Burgerparticipatie en zelfsturing      3 

2. Dienstverlening        5 

3. Veiligheid, sociaal domein, sport en leefbaarheid   7 

4. Onderwijs en cultuur       14 

5. Wonen, werken en milieu      17 

6. Economie, toerisme en recreatie     20 

7. Financiën, belastingen en bestuurlijke aangelegenheden  23 

 

Deze thema’s zullen in dit verkiezingsprogramma puntsgewijs worden behandeld en de visie van AB 

zal worden weergegeven.  
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Dit Partijprogramma 2018 is vastgesteld door de Algemene Ledenvergadering van Algemeen 

Belang op 22-04-2017 

 

In Bijlage 1 is het 15-puntenplan van AB voor de gemeenteraadsverkiezingen 2018 opgenomen 
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1. Burgerparticipatie en zelfsturing 

 

AB is van mening dat de afstand tussen inwoners en politiek (nog) kleiner moet worden. Onze raads- 

en commissieleden zijn gemakkelijk te benaderen en vervullen diverse functies in het 

gemeenschapsleven van Valkenburg aan de Geul. Wij willen dit in de toekomst zo houden om de 

afstand tussen politiek en inwoners zo klein mogelijk te houden. Hierbij kunnen 

integriteitsvraagstukken aan de orde komen. Om te voorkómen dat hier een diffuse situatie ontstaat 

pleit AB voor het verder ontwikkelen en toepassen van de integriteitscode voor raads- en 

commissieleden. 

 

Zelfsturing is volgens AB hét instrument om te komen tot een verandering in het maatschappelijk 

denken, een nieuwe benadering die meer vanuit de inwoners start. De inwoners zijn veel meer 

betrokken bij ontwikkelingen en men entameert zelf als kern of als woonwijk nieuwe ontwikkelingen 

waarbij het Gemeentebestuur meer vraag gestuurd gaat werken en daar waar mogelijk faciliteert. De 

gemeenteraad zal hierbij nog meer geprikkeld moeten worden te functioneren vanuit een overall visie 

en zich bezig te houden met de grote lijnen. Uiteraard gaat dit dan niet ten koste van het persoonlijk 

engagement van onze raadsleden in kernen en woonwijken.  

 

AB heeft zich in de afgelopen raadsperiode daarom ook sterk gemaakt voor het invoeren en 

doorvoeren van het concept van zelfsturing. Mede door AB is zelfsturing tot één van de speerpunten 

van Agenda Valkenburg aan de Geul benoemd. Ondertussen breidt zich het concept zelfsturing ook 

uit naar andere regiogemeenten. In Valkenburg aan de Geul is in nagenoeg elke kern een kernoverleg 

(of vergelijkbaar gremium met een andere naamgeving). In het kader van de Wet Maatschappelijk 

Ondersteuning (de WMO), de Jeugdwet, Participatiewet en gezondheid  kunnen kernen en 

woonwijken op deze gebieden een belangrijke rol spelen.  

AB is van mening dat in de toekomst minimaal de volgende zaken gerealiseerd moeten worden om 

burgerparticipatie en het concept zelfsturing volledig tot bloei te laten komen: 

 

1. AB is van mening dat het Gemeentebestuur en de Griffie ervoor moeten zorgen dat de juiste en 

volledige informatie op tijd breed beschikbaar is en gericht op open en interactieve communicatie. 

De nadruk hierbij moet liggen op alle communicatie met de inwoners (bijvoorbeeld op de voorfase 

van planontwikkeling). Nieuwe digitale technieken dienen hierbij optimaal te worden gebruikt bij 

oriëntering op en realisering van deze doelstelling. 

 

2. AB vindt dat inwoners (in het bijzonder de jeugd) door middel van de nieuwste mediatechnieken 

zoals Facebook, WhatsApp, You Tube, Twitter dienen te worden benaderd om hen op deze wijze 

veel meer bij de politieke besluitvorming en vormgeving van hun eigen leefomgeving te betrekken.  

 

3. AB pleit ervoor om leden van adviesraden en kernoverleggen voor te bereiden en bij te scholen 

op/in hun rol met cursussen vergelijkbaar zoals dat bij gemeenteraadsleden geschiedt.  

 

4. AB staat voor een cultuuromslag binnen de gemeentelijke organisatie naar een meer integrale 

vraag gestuurde aanpak waarbij de organisatiestructuur (gemeente-wijk-burger) zeker een 

positieve bijdrage zal leveren. 
 

Genhoes 
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5. AB pleit ervoor het opgestarte Bureau Burgerkracht! met haar interne procesregisseur te 

continueren. De inzet van de externe regisseur dient te worden afgestemd op de 

ontwikkelmogelijkheden in dit kader. 

 

6. AB is van mening dat in het kader van de “Kanteling” en de keukentafelgesprekken WMO de 

eigen omgeving van inwoners steeds meer betekenis krijgt. Daarom zijn goed functionerende 

kernoverleggen van groot belang in het kader van de leefbaarheid en zelfredzaamheid van de 

kernen en de woonwijken.  

 

7. AB is van mening dat nieuwe medewerkers van het ambtelijk apparaat en nieuwe raadsleden 

bekend moeten zijn/worden gemaakt met het concept zelfsturing. 

 

8. AB is van mening dat het Gemeentebestuur moet gaan werken aan jaarprogramma’s (in grote 

lijnen) per kern. In dit jaarprogramma zullen alle geplande activiteiten per kern (Broekhem, 

Valkenburg-centrum/Hekerbeek/Emmaberg, Vilt, Berg en Terblijt, Sibbe, Houthem, Schin op 

Geul/oud Valkenburg) worden vermeld. Deze concept-jaarprogramma’s worden vervolgens 

besproken in de kernoverleggen zodat de inwoners op deze manier betrokkenheid en inspraak 

hebben en ook hun eigen ideeën/initiatieven kunnen inbrengen. 

 

9. AB is van mening dat elk kernoverleg de mogelijkheid moet krijgen om (onder voorwaarden) 

initiatiefvoorstellen in te dienen. Dit naast de bestaande mogelijkheden om initiatieven en ideeën 

aan het Gemeentebestuur voor te leggen (het in 2006 ingevoerde burgerinitiatief). 
 

10. AB vindt het tot slot in het kader van burgerparticipatie belangrijk en logisch dat commissie-

vergaderingen op locatie gaan plaatsvinden en dat er minstens eenmaal per jaar overleg is tussen 

de gemeenteraad en de Adviesraad Sociaal Domein, de Seniorenraad en de Kunst en Cultuur 

Raad (KCR) om over en weer informatie te delen en op de hoogte te blijven van elkaars 

activiteiten en plannen.  
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2. Dienstverlening 

 

De dienstverlening van de gemeente Valkenburg aan de Geul heeft onder andere betrekking op 

informatie en communicatie. AB neemt het standpunt in dat alle inwoners recht hebben op juiste, 

goede en heldere informatie. Daarnaast moeten de inwoners zelf kunnen kiezen op welke manier zij 

met de overheid zaken doen. Om dat te bewerkstelligen moet de overheid er voor zorgen dat alle 

contactkanalen voor inwoners beschikbaar zijn (balie, brief, fax, telefoon, WhatsApp, e-mail en 

internet). Daarnaast zullen de mogelijkheden van de gemeentelijke website zodanig verder moeten 

worden uitgebreid, dat inwoners zich te allen tijde tot haar kunnen wenden en zich adequaat kunnen 

informeren. Het moet ook mogelijk zijn relevante formulieren te downloaden of zaken digitaal af te 

handelen. Het inmiddels nog alleen maar “werken op afspraak” wordt door sommige inwoners nog als 

onhandig ervaren. Enerzijds is dit natuurlijk een gewenningsproces, anderzijds dienen de werkwijzen 

doorlopend geëvalueerd te worden en waar nodig klantvriendelijker worden aangepast. Experimenten 

met bijvoorbeeld digitale burenhulp juichen wij toe. Het Gemeentebestuur moet ook voldoen aan de 

wettelijke termijnen ten aanzien van vraagafhandeling en beantwoording. Tot slot moet de 

verspreiding van de bestaande weekbladen beter en dient vooral de telefonische bereikbaarheid nog 

verder te verbeteren. De ontwikkelingen van de MijnGemeente-app dient verder te worden doorgezet 

en de afdoeningsberichtgeving van meldingen door inwoners verdient hierbij extra aandacht. 

Ook is AB van mening dat communicatie middels een uiteraard objectieve lokale dan wel regionale 

omroep zeer belangrijk is. 

  

Een goede informatievoorziening is van belang bij het recht op inspraak. Wil de inwoner gebruik 

kunnen maken van zijn recht op inspraak dan is een belangrijke voorwaarde dat hij goed 

geïnformeerd is. Om dit te bevorderen is AB van mening dat de volgende zaken moeten worden 

geregeld: 

 

1. Bij voorgenomen besluiten dient in de toekomst de informatie altijd te voorzien in de navolgende 

punten: 

 

 Wat is de aanleiding van het geplande besluit? 

 Wat verandert er voor de inwoners? 

 Wat zijn de consequenties wanneer er geen besluit wordt genomen? 

 

2. In het kader van de inspraak wordt nu nog niet altijd voldoende rekening gehouden met het 

gewicht van de inspraak. Niet altijd wordt aan inwoners en/of belanghebbenden in voldoende 

mate duidelijk gemaakt waarom men uiteindelijk toch niet tegemoet kan komen aan een bezwaar. 

Het Gemeentebestuur heeft een eigen verantwoordelijkheid en staat voor het algemeen belang. 

Hierdoor hebben inwoners soms toch het gevoel dat de het Gemeentebestuur haar eigen zin 

doordrijft en niet echt luistert. Ook op dit vlak moet gericht worden gewerkt aan verbetering.  

 

3. Nieuwe en vertrekkende inwoners van Valkenburg aan de Geul worden geënquêteerd aangaande 

de verwachtingen en bevindingen betreffende de dienstverlening en het voorzieningenniveau 

binnen de gemeente Valkenburg aan de Geul om naar aanleiding hiervan verbeteringen door te 

kunnen voeren.  
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4. Wij pleiten voor het instellen van een vast aanspreekpunt voor inwoners met vragen en ideeën. 

Dit kan bijvoorbeeld worden belegd bij de ambtenaar voor het “klachtenmeldpunt” of een 

“particuliere” vrijwilliger. Zo krijgt de gemeentelijke organisatie een meer persoonlijk gezicht en 

wordt de afstand tussen inwoners en de organisatie verkleind. Dit kan worden geïntegreerd in het 

bestaande KCC (KlantenContactCentrum). 

     

5. AB wil minder regels. De gemeentelijke verordeningen moeten in dat licht beoordeeld worden en 

we willen af van alle regels die niet noodzakelijk zijn (bijvoorbeeld de nieuwe werkwijze met 

kapvergunningen). Wij kiezen voor vermindering van regeldruk en administratieve lasten. De te 

bereiken doelen dienen centraal te staan en regels zijn hierbij een middel, geen doel. 

 

6. AB wil vergunningen zo veel mogelijk zaak gebonden en niet meer tijdgebonden afgeven. Als de 

omstandigheden niet veranderen, is het niet nodig steeds een nieuwe vergunning aan te vragen. 

Het zwaartepunt moet komen te liggen bij goed toezicht en een goede handhaving. Dit naast een 

zo kort mogelijke doorlooptijd van de aanvragen door de inwoners van onze gemeente. 

 

7. Wij willen dat het Gemeentebestuur zich maximaal inspant om de wensen van de inwoners te 

honoreren. Echter, de inwoner zelf heeft ook een eigen verantwoordelijkheid. Wij willen het beeld 

wegnemen dat het Gemeentebestuur voor elk probleem een oplossing heeft. Met het oog op 

helderheid en een goed management van verwachtingen is het ook van belang dat helder wordt 

aangegeven wanneer geuite wensen niet haalbaar en/of onbetaalbaar zijn. 

 

8. In het kader van Principeverzoeken van inwoners dient het Gemeentebestuur duidelijke informatie 

te verschaffen van wat wel en niet mogelijk is en mee te denken in mogelijke alternatieven. Een 

gezonde klantgerichte houding moet uitgangspunt zijn. 
 

9. BOA’s moeten worden ingezet daar waar nodig en hier is ook een duidelijk verband met het 

verminderen van de administratieve regeldruk. Daar waar regels algemener worden en 

verantwoordelijkheid bij inwoners of aanvragers wordt gelegd hoeft niet meer alles te worden 

gecontroleerd. 

 

AB is er voorstander van het mediation instrument verder te ontwikkelen en ook instrumenten als de 

krachtcirkels (gebruikt bij het oplossen van burenruzies, conflicten ) nader te onderzoeken.  

 

Het (her)invoeren van Burenbemiddelingsteams, dit zijn teams die gevormd worden door vrijwilligers 

en aangestuurd worden vanuit maatschappelijk werk, wijkverpleging, politie, gemeentelijke organisatie 

(vooral facilitering) en woningstichtingen, vindt AB een goed idee. 

 
  



 

7 

 

3. Veiligheid, sociaal domein, sport en leefbaarheid 

 

Veiligheid  

Regels en voorzieningen 

Een belangrijk speerpunt voor AB is de handhaving van regelgeving. Handhaving van regels is een 

goede waarborg voor sociale veiligheid en verkeersveiligheid in de hele gemeente Valkenburg aan de 

Geul. Tegelijkertijd is handhaving van de regels ook een goed middel om de kleine maar permanente 

ergernissen van veel inwoners tegen te gaan: vandalisme (vaak in relatie tot de uitgaanscentra), 

zwerfvuil, de overlast van honden, het dealen van drugs in buitengebieden, enz. 

Handhaving van de regels moet gelden op alle terreinen waaronder parkeerbeleid, 

milieuvergunningen, enz. AB wil zich daar de komende jaren sterk voor maken en beginnen met een 

voorbeeldfunctie voor de gemeente Valkenburg aan de Geul zelf. Dit betekent als gemeentelijke 

organisatie zelf voortvarend te werk gaan met het verwijderen van afval in de nabijheid van 

glasbakken en prullenbakken, het weghalen van tijdelijke verkeersborden bij afgeronde 

wegwerkzaamheden, enz.  

Het feit dat de politiepost niet meer doorlopend operationeel is wordt door AB als groot gemis ervaren. 

AB pleit voor het goed positioneren van Het Rode Kruis op momenten dat dit wenselijk is, bijvoorbeeld 

tijdens evenementen. 

De recente ontwikkelingen in de regio om coffeeshops meer te spreiden wijzen wij af. Dit gaat op den 

duur ten koste van onze veiligheid. Wat Valkenburg aan de Geul betreft blijven wij voor de nuloptie 

ook ten aanzien van zogenaamde “Growshops”.  

 

Overlast 

AB wil de overlast van hondenpoep aanpakken. Naast een strenger beleid moet de hondenbezitter 

ook oplossingen worden aangeboden zodat deze meer dan nu geneigd is om de uitwerpselen op te 

ruimen. Het bijvoorbeeld uitdelen van hondensnoepjes indien goed gedrag wordt vertoond (door de 

baasjes) werkt stimulerend en goed. De mogelijkheden tot uitbreiding van hondenlosloopgebieden 

dient te worden verkend. 

AB pleit er voor dat er weer 2 of 3 parkeerwachters actief zijn in de gemeente Valkenburg aan de 

Geul. Daarnaast is er een actieve inzet van de Buitengewone OpsporingsAmbtenaren (de BOA’s) 

gewenst in deze. Zij hebben hier niet alleen een duidelijke signaalfunctie maar ook een taak bij de 

uitvoering van de algemene sociale controle. Dit geldt bijvoorbeeld ook voor huiselijk geweld; alle 

gemeentelijke instanties dienen bij signalen over huiselijk geweld alert te reageren.  

Naast het concept van de Wijkagenten vindt AB het invoeren van zogenaamde Wijk-BOA’s voor alle 

kernen een zeer goed idee. Dit sluit goed aan bij het idee van de “wijkkantonnier” (zie later bij Schone 

leefomgeving) en de hierbij horende focus op kernen en woonwijken. 

AB pleit voor vuurwerkvrije zones rondom seniorencentra en uitgaansgebieden. 

 

Verkeersveiligheid 

Een ander speerpunt betreft de mobiliteit en verkeersveiligheid. Er is steeds meer verkeer; wij vinden 

dan ook dat de veiligheid van in het bijzonder de schoolfietsroutes goed gemonitord moet worden. 

Ook andere punten gevaarlijk voor fietsers dienen speciale aandacht te krijgen, bijvoorbeeld de 

rotonde Beekstraat en de Sibberweg/Vilterweg. De verkeerssituatie op het Grendelplein en op de 

Nieuweweg/Emmaberg moet worden verbeterd. De ontwikkelingen met betrekking tot 

Landbouwsnelwegen volgen we op de voet en we zullen zeker aanhaken indien dit mogelijkheden 

biedt voor Valkenburg aan de Geul. Het verlichten van de Rasberg is wat AB betreft een prioriteit. 
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We willen extra geld vrij maken voor kleine infrastructurele maatregelen die de verkeersveiligheid in 

de kernen en woonwijken bevorderen. Om sociaal isolement van vooral senioren te voorkomen 

bestaat de noodzaak om de looproutes rondom de basisvoorzieningen optimaal te houden. Stoepen 

en andere looproutes dienen ook voor mensen met rollator of andere loopproblemen goed 

begaanbaar te zijn. Als AB zullen we ons ook blijven inzetten om het Struchter voetpad te realiseren, 

vooral met het oog op een veilige schoolweg voor de schoolgaande kinderen.  

Het vergroten van het aantal veilige voetgangersoversteekplaatsen heeft speciale aandacht van AB. 

Nieuwe technieken dienen hierbij te worden onderzocht. 
 

Sociaal domein 

Algemeen 

Op het vlak van het sociaal domein (WMO, jeugd, participatie en gezondheid) moeten alle inwoners 

van de gemeente Valkenburg aan de Geul voldoende aan bod komen. Er is in onze gemeente een 

goed functionerende Adviesraad Sociaal Domein en alle beleid in kader van het sociaal domein wordt 

in samenspraak met de raad gemaakt. Daarnaast functioneert ook nog een Seniorenraad die college 

en raad gevraagd en ongevraagd van advies kan dienen. Mede dankzij AB zijn de middelen voor het 

sociaal domein in het verleden geoormerkt en is er ook een goede buffer voor eventuele tegenvallers 

en risico’s. Hierbij krijgen vooral de senioren, zwakkere en kwetsbare groepen in de samenleving de 

aandacht die ze verdienen en worden ze ook financieel ontzien. Regionaal wordt er innig 

samengewerkt op o.a. inkoop- en deelbeleid. Natuurlijk vinden wij lokaal beleid ook erg belangrijk 

want hier is ons inziens nog veel winst te behalen. We moeten de nulde en eerste lijn verder 

versterken hetgeen in grote mate kan bijdragen aan kwaliteit en betaalbaarheid zorg.  

Belangrijk is, dat we gaan kijken of de aanvragen in kader sociaal domein eenvoudiger kunnen en of 

we de regels voor het verkrijgen van vergoedingen, tegemoetkomingen niet kunnen vereenvoudigen, 

met als uitgangspunt high trust en bij overtreding duidelijke bestraffing.  

 

Senioren 

Volgens AB moet er meer aandacht zijn voor de maatschappelijke gevolgen van krimp, ontgroening 

en vergrijzing. Deze demografische ontwikkelingen raken ons allemaal en zullen mogelijk leiden tot 

het verder afbrokkelen van het voorzieningenniveau, het verenigingsleven, enz. maar bieden ook 

nieuwe kansen en mogelijkheden. Ten behoeve van de oudere inwoner moet de komende jaren 

gewerkt worden aan goede huisvestingsmogelijkheden. Er is duidelijk behoefte aan huisvesting die 

beantwoordt aan de specifieke wensen en behoeften van senioren. Het gaat daarbij om de realisering 

van appartementen, zorgwoningen, levensbestendige woningen en dergelijke. Domotica dient hierin 

zeker een voorname rol te spelen zodat senioren langer zelfstandig kunnen wonen. De toename van 

het aantal mensen met chronische ziekten zoals C.O.P.D. en  Alzheimer zal ook vragen om een 

inventieve aanpak. Binnen de beschikbare mogelijkheden wil AB zich hier ten volle voor inzetten.  

Tevens vindt AB het opzetten van extra activiteiten voor senioren essentieel, zeker gezien de rijks 

bezuinigingen waarmee de overdracht van bevoegdheden in sociaal domein gepaard gingen. Er zijn 

ondertussen in elke kern huiskamers opgezet en als AB zouden we graag zien dat er in Valkenburg 

centrum ook een officiële huiskamer komt. Dit naast de al bestaande activiteiten zoals meer bewegen 

voor senioren en de overige activiteiten die worden ontplooid door de seniorenverenigingen. Ook het 

Gilde Valkenburg en de bibliotheek (VIA Valkenburg) kan hier in behoeften voorzien. Verder is AB 

voor nog nauwere samenwerking met verzorgingstehuizen en de verpleegkliniek binnen onze 

gemeentegrenzen. We zijn erg blij met initiatieven van de Seniorenraad m.b.t. het zomerprogramma 
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voor ouderen, filmmiddagen waarbij ook KCR, verenigingen betrokken worden. Verder onderschrijven 

we belang van uitbreiden project Jongeren Op Gezond Gewicht (JOGG), met ouderen op gewicht.  

Mede op basis van een onderzoek door de Seniorenraad m.b.t. eenzaamheid willen we als AB in de 

komende periode extra aandacht hieraan schenken. Als AB willen we kernraden ook prikkelen, 

faciliteren m.b.t. alle activiteiten sociaal domein, wat ook leidt tot versterking nulde lijn. 

Wij vinden als AB dat de aandacht voor de mantelzorger (van jong tot oud) niet mag verslappen en 

best verder geïntensiveerd mag worden. We blijven het steunpunt mantelzorg dan ook actief steunen 

en de informele zorggroepen koesteren. We willen ons ook hard maken voor uitbreiden mogelijkheden 

respijtzorg. Verder moet er aandacht zijn voor jonge mantelzorgers, zodat er voor hen ook ruimte blijft 

voor studie, werk en ontspanning. 

AB is van mening dat vooral de schrijnende gevallen van eenzaamheid of verborgen armoede bij 

senioren extra aandacht verdienen en deels aangepakt kunnen worden via een goede 

informatieverstrekking aan die doelgroep. In het kader van vroeg signalering verdient een versterking 

van de relatie tussen het sociaal team, ouderenadviseurs, kernoverleggen, informele zorggroepen en 

de huisartsen de aandacht. Een goede communicatie speelt hierbij een sleutelrol. 

 

Jeugd 

AB wil zich de komende jaren (blijven) inzetten voor een positieve benadering van de jeugd in plaats 

van hen tot een probleemgroep te bestempelen. Alcohol en drugspreventie op middelbare en zelfs 

lagere scholen heeft prioriteit. Praten mét de jeugd in plaats van óver de jeugd. Het accent in het 

beleid moet komen te liggen op het stimuleren van een actieve en positieve deelname van jongeren in 

het verenigingsleven en het gemeenschapsleven. Dit kan onder meer gebeuren door een creatieve 

benutting van de gemeenschapshuizen (jeugdwerk, internetcafé, fitness, enz.), goede 

jongerenwebsite en de week van de jeugd. De jeugd moet minder achter hun (spel)computer zitten en 

moet weer leren om samen met elkaar buiten te spelen. Hiertoe kan onder andere de nieuwe 

natuurspeeltuin dienen, evenals de overige speelplekken in onze gemeente. Plekken waar de jeugd 

naar hartenlust kan ravotten zonder dat ze als last voor de omgeving worden ervaren.  

Daarnaast moeten ook de bestaande verenigingen worden aangemoedigd en geholpen om, specifiek 

op de jeugd gerichte, initiatieven te ontwikkelen. Luisteren naar de jongeren en hun verwachtingen, 

het aangaan van een constructieve dialoog en het maken van duidelijke afspraken zijn daarbij van 

groot belang. De kernoverleggen kunnen ook een heel belangrijke rol hierbij spelen.  

Met betrekking tot JOGG: als AB steunen we dit project ten volle, want zitten is het nieuwe roken en 

de jeugd beweegt te weinig.  

Wij zijn ook groot voorstander van het voortzetten van de verplichte maatschappelijke stages op 

scholen. Deze stages moeten wel op een goede wijze worden ingevuld zodat het doel, kennismaken 

met je sociale omgeving en scholieren enthousiasmeren voor vrijwilligerswerk, in de toekomst bereikt 

wordt. De maatschappelijke stage kan ook binnen het sociaal domein een belangrijke rol vervullen, 

wat op dit moment al gebeurt. Wij vinden dat de jeugd moet studeren dan wel werken. Een andere 

optie is er niet. De Participatiewet biedt hier ook extra instrumenten voor gaan en die moeten wij 

volledig benutten. Nu wordt er al gewerkt via Work First en is er een actief regionaal werkgever-

servicepunt (WSP) met onder andere Podium 24.  

Het Centrum voor Jeugd en Gezin (CJG) zal in samenwerking met onder meer de GGD, bureau 

Jeugdzorg en de regiogemeenten verder vorm moeten krijgen waarbij vooral het laagdrempelig 

karakter belangrijk is en volgens AB het virtuele CJG dus een belangrijke rol vervult.  
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 AB steunt het organiseren van informatieavonden over bijvoorbeeld drugs, alcohol, voeding, 

pesten en beweging indien signalen vanuit o.a. het CJG of de medische hoek (bijvoorbeeld 

huisarts of GGD) hiertoe aanleiding geven.  

 Ook is AB een groot voorstander van preventief beleid in deze bv d.m.v. projecten als Project 

virtual reality brillen in kader pesten, discriminatie. 

.  

Tot slot zullen we ons moeten inzetten, ook regionaal, om de kansen van het Heuvelland ten volle te 

benutten. Het Heuvelland is een strategisch belangrijk gebied in het hart van de Euregio. Wellicht 

kunnen we het wegtrekken van jongeren voorkomen en een interessante woongemeente worden voor 

werknemers in de Euregio.  AB onderschrijft in grote lijnen de Limburg Economic Development (LED)-

agenda maar vindt dat toerisme en leisure hierin een veel prominentere plek moeten krijgen. 

 

Mensen met een beperking  

Andere doelgroepen die onze blijvende aandacht verdienen, zijn de inwoners met een beperking en 

chronisch zieken. Nog te vaak kunnen zij onvoldoende deelnemen aan allerlei maatschappelijke 

activiteiten. Het Gemeentebestuur heeft hierbij vooral een taak waar het collectieve voorzieningen en 

eventueel financiële ondersteuning betreft, wat tijdens het keukentafelgesprek zeker een rol moet 

spelen, daar m.n. deze groep vaak een beroep kan doen op voorzieningen in kader 

armoedebestrijding. Verder wil AB prioriteit geven aan het verbeteren van de toegankelijkheid, 

bereikbaarheid en bruikbaarheid van voorzieningen. Extra aandacht willen we ook geven aan de 

integratie van de pupillen van Adelante in onze samenleving. We willen dit onder andere bereiken 

door stage mogelijkheden te bieden binnen de gemeentelijke organisatie en bij scholen en door 

gezamenlijke activiteiten van/voor jongeren te ondersteunen. Ondertussen is ook sportcomplex 

Houthem toegankelijk gemaakt voor pupillen van Adelante en bezoekers van Kindervallei. Natuurlijk is 

maatwerk voor mensen met een beperking een must. Wat hierboven voor Adelante geldt, kan 

natuurlijk net zo goed gelden voor Radar of het begeleid wonen van Mondriaan. Sporten voor mensen 

met een beperking dient voor een deel regionaal opgepakt te worden. Gehandicapten-teams, de 

zogeheten G-teams, hebben een regionale functie.  

 

Minderheden 

Een laatste doelgroep die onze aandacht verdient, zijn de inwoners van een andere etnische en/of 

culturele afkomst. Vooralsnog is deze groep relatief klein en voor het overgrote deel goed 

geïntegreerd.  Er is wel extra aandacht nodig voor het verwerven van werk voor deze doelgroep. Daar 

dit zeker ook bijdraagt aan snellere integratie is dus een extra inspanning hier gewenst.   We vinden 

dat vooral op dit gebied veel meer regionaal moet worden samengewerkt.  

 
Vrijwilligers 

Eén van de pijlers van het welzijnsbeleid in brede zin in Nederland is het vrijwilligerswerk. 

Vrijwilligerswerk is zeer uiteenlopend: sport, muziek, toneel, natuurbescherming, cultuur, 

evenementen en zorgverlening. Actieve deelname aan het vrijwilligerswerk is niet alleen verrijkend 

voor de samenleving maar ook voor de vrijwilliger zelf. Contacten met anderen en andere ideeën 

leveren een positieve bijdrage aan de ontplooiing van mensen.  

AB is dan ook van mening dat het vrijwilligerswerk de komende jaren op een nog positievere manier 

moet worden gestimuleerd. De maatschappelijke stages vormen een goed aanknopingspunt om 

jongeren te interesseren. De mogelijkheden voor mensen met een beperking om als vrijwilliger te 

werken moeten ook meer gefaciliteerd worden. Dit stimuleringsbeleid moet ook aandacht hebben voor 
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de terechte vraag van de vrijwilliger naar waardering voor de gedane inspanningen. De 

vrijwilligerscentrale is sinds 6 jaar ook aanwezig in Valkenburg aan de Geul en kan een belangrijke 

schakel zijn tussen vraag en aanbod van vrijwilligerswerk..  

Wij pleiten voor een jaarlijkse attentie, vrijwilligersdag voor de in de gemeente Valkenburg aan de 

Geul werkzame vrijwilligers, als blijk van waardering voor hun waardevol werk. De verruiming van de 

fiscale regels voor onbelaste vergoedingen voor de vrijwilliger juichen wij toe. 

AB is van mening dat het Gemeentebestuur, in het kader van zelfredzaamheid, in samenwerking met 

de kernoverleggen, er naar moet streven vrijwilligersteams te formeren die een helpende hand toe 

steken bij zaken als bijvoorbeeld een hondenuitlaat-service, gras maaien, een oogje in het zeil houden 

als buren op vakantie zijn en sneeuwruimen op plekken die niet direct de eerste prioriteit hebben in 

het gemeentelijke sneeuwruim-plan. De Apps in kader veiligheid zijn al ingevoerd; wellicht kunnen 

deze ook uitgebreid worden naar andere signalering.  

Verder is het wellicht een idee om in analogie van wensboom Maasveld, dit soort initiatieven ook in 

onze gemeente te organiseren, eventueel in overleg met kernoverleggen en scholen.   

 

Sport en Gezondheidszorg 

Het beleid op het vlak van de gezondheidszorg is maar in beperkte mate de bevoegdheid van de 

gemeentelijke overheid. Het zijn de hogere overheden die hier de koers bepalen. Toch vindt AB dat er 

wel een verantwoordelijkheid ligt bij het Gemeentebestuur om zich sterk te maken voor een 

handhaving van het voorzieningenpeil in alle kernen en woonwijken van de gemeente Valkenburg aan 

de Geul. We doelen in deze context in het bijzonder op sportmogelijkheden, groenvoorzieningen en 

eerstelijns voorzieningen. Voor wat het Polfermolencomplex betreft dient een goede afweging te 

worden gemaakt tussen financiën en functies. 

Het is algemeen bekend dat het met de gezondheid in Zuid–Limburg minder goed gesteld is dan in 

grote delen van de rest van Nederland. Er is in ieder geval een aantal onderwerpen dat ook landelijk 

problematisch is. Wij pleiten ervoor dat het Gemeentebestuur de landelijke speerpunten zoals 

overgewicht, alcoholgebruik, depressie in het eigen beleid integreert en daarnaast de aandacht richt 

op eenzaamheid (o.a. via ouderenadviseurs, huiskamers, zomerprogramma-Seniorenraad) en 

bewegingsarmoede en meer komt tot het ontwikkelen van een integraal gezondheidsbeleid. Het blijkt 

dat er nog steeds een groot verschil in gezondheid en levensjaren bestaat tussen de sociaal 

economische klassen wat aangeeft dat scholing en werk in kader van gezondheid ook van groot 

belang is. Tevens zijn we van mening dat het promoten van sport en beweging voor alle 

leeftijdscategorieën belangrijk is. Sport bevordert het lichamelijk en geestelijk welzijn. We zien hier ook 

een belangrijke taak voor onze sportverenigingen weggelegd, ondersteund door het 

Gemeentebestuur.  

Wat betreft gezondheid ook inzetten op  hechtingsproblematiek (extra aandacht via 

consultatiebureaus) en aandacht voor inclusieve samenleving (b.v. primair onderwijs Adelante 

koppelen aan basisschool waardoor de laatste ook op termijn levensvatbaar blijft voor Houthem). 

Daarnaast zullen de komende jaren verdere inspanningen worden gedaan op het vlak van preventie 

en informatie. Hierbij streven we nauwe samenwerking na met de  GGD Zuid-Limburg. Afgelopen 

periode was de subsidie vanuit GIDS een extra aanjager voor ons gezondheidsbeleid. Het zou goed 

zijn als we subsidie hiervoor kunnen bestendigen.  

AB is altijd groot voorvechter van het AED-netwerk in Valkenburg aan de Geul geweest, hetgeen 

ondertussen gerealiseerd is. 
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Leefbaarheid 

Kernenbeleid  

De leefbaarheid van onze gemeente en haar kernen en woonwijken, het kernenbeleid, is een centrale 

voorwaarde voor het algemene welzijn van de inwoners en een rode draad door het 

verkiezingsprogramma van AB.  

De bovengenoemde prioriteiten in het sociaal domein en de door AB voorgestelde maatregelen op 

alle andere beleidsterreinen dragen direct of indirect bij aan de algemene leefbaarheid van alle kernen 

en woonwijken. Daarnaast kunnen een aantal specifieke speerpunten worden genoemd. 

 

Het voorzieningenpeil 

Een speerpunt is de handhaving van het voorzieningenpeil in de kernen: winkels, post, 

gemeenschapshuizen, sportcomplexen, enz. Hier speelt ook dat er sprake moet zijn van voldoende en 

toegankelijk openbaar vervoer. In dit kader pleiten we ervoor om, daar waar voorzieningen zoals 

winkels wegvallen, samen met kernoverleggen na te gaan of een boodschappendienst voor senioren 

kan worden opgezet. 

Een gemeentelijke overheid kan veranderingen niet tegenhouden en moet dat ook niet willen. Wel 

moet men zich inzetten om de nadelen van veranderingen voor haar inwoners zoveel mogelijk tegen 

te gaan en de kansen die zich voor doen te benutten. De afgelopen jaren heeft AB zich dan ook 

steeds sterk gemaakt voor investeringen op dit punt.  

De ontwikkeling van gemeenschapshuizen en welzijnsvoorzieningen zijn hiervan enkele sprekende 

voorbeelden. Gezien het wegvallen van voorzieningen kunnen de gemeenschapshuizen wellicht nog 

multifunctioneler worden (bijvoorbeeld een prikdienst, dagbesteding of postagentschap). Duidelijk is 

dat de gemeenschapshuizen het ook moeilijk hebben in deze tijd van individualisering en recessie. AB 

ziet mogelijkheden en kansen waardoor de gemeenschapshuizen zouden kunnen uitgroeien tot 

buurtontmoetingsplekken voor jong en oud. AB pleit voor structureel overleg tussen gemeente en 

gemeenschapsvoorzieningen en ook voor een jaarlijks contactmoment tussen de leden van de 

raadscommissie Sociaal Domein en de gemeenschapsvoorzieningen op locatie.  

 

Parkeren 

AB wil ook in de komende jaren op een creatieve manier maatregelen treffen om de leefbaarheid van 

de kernen zoveel mogelijk te ondersteunen. Parkeerregelingen moeten voorkomen dat de parkeerdruk 

in (woon)wijken te hoog wordt. Dit speelt vooral daar waar toeristen en andere bezoekers in de aan 

Valkenburg-centrum grenzende woonwijken gaan parkeren waardoor de eigen bewoners geen plek 

hebben. In dat kader willen wij geen parkeerregeling in de kleine kernen. Deze belemmeren de 

economische activiteiten in die kernen. Dit neemt niet weg dat de  parkeerproblematiek in de kernen 

en woonwijken de aandacht verdient (bijvoorbeeld bij “de Beemde” en bij “Fonterhof”). 

De parkeerdruk in het centrum dient goed te worden gemonitord en met het parkeervrij maken van het 

Walramplein op termijn behoort een parkeergarage onder het Berkelplein tot de mogelijkheden. Het 

ontbreken van een evenementen/touringcar-parkeerplek wordt door AB als een gemis ervaren. 

 

Het verenigingsleven 

Heel belangrijk is het behoud van een bloeiend verenigingsleven in Valkenburg aan de Geul. We 

weten allemaal hoe belangrijk dit is voor de sociale cohesie, de saamhorigheid en dus ook voor de 

leefbaarheid van de kernen. Ook in het kader van bijvoorbeeld opvoeding, veiligheid, voorkómen van 

overlast en eenzaamheidsproblematiek kunnen verenigingen een grote rol spelen. De gemeente kan 

zorg dragen voor deskundigheidsbevordering in deze. 
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AB pleit voor handhaving van de subsidies op het nu afgesproken niveau. Verenigingen die willen 

fuseren of intensiever samenwerken (bijvoorbeeld één bestuur voor meerdere verenigingen), moeten 

daar waar mogelijk ondersteund worden. Gezien de complexe problemen waarvoor 

verenigingsbesturen zich vaak geplaatst zien, geldt ook hier dat de gemeentelijke overheid een 

actieve rol moet spelen.  

AB pleit ervoor dat subsidieaanvraagformulieren in het algemeen maar zeker voor verenigingen 

toegankelijker worden om in te vullen. 

 

Kernoverleggen 

Wij als AB zijn voorstander van het nog meer faciliteren van de kernoverleggen. Zodat ze zich ook 

meer kunnen ontwikkelen tot sociale wijkteams in de breedste zin van het woord. In deze teams komt 

de wijkproblematiek ook aan orde en is er mogelijk ook een signaalfunctie voor  individuele gevallen, 

die men dan kan verwijzen naar sociaal team gemeente. Ouderenadviseur, wijkagent, eventueel 

maatschappelijk werk kunnen hier op afroep ook een rol bij spelen. Tevens kan dan van de andere 

kant de  kracht van de wijk zelf als een extra instrument dienen. 

 

Schone leefomgeving 

Leefbaarheid heeft ook met een schone omgeving te maken en wij pleiten er als AB voor dat er voor 

de hele gemeente, dus niet alleen voor de toeristische kernen, minimaal het basis kwaliteitsniveau van 

een schone leefomgeving gehaald wordt. Indien dit niet meer mogelijk mocht zijn met het huidige 

budget, dan zal er extra geïnvesteerd moeten worden in het schoon houden van de openbare ruimte. 

Onze gemeente moet ook in de kernen en woonwijken uitstralen dat het hier prettig wonen is. Het in 

2012 door AB gelanceerde en inmiddels uitgevoerde idee om een aantal “wijkkantonniers” (het 

Wijkteam) aan te stellen zou wellicht uitgebreid kunnen worden. 

 

Geluidsoverlast, vliegverkeer 

AB heeft zich verzet tegen de nieuwe vliegroutes (deels met succes); wij blijven zo nodig hiertegen 

ageren. Natuurlijk blijft AB ook alert op andere vormen van geluidsoverlast van bijvoorbeeld de A79. 

Geluidsoverlast blijft één van de grootste ergernissen voor de inwoners.  
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4. Onderwijs en cultuur 

 

Onderwijs 

De afgelopen jaren is het Gemeentebestuur erin geslaagd om door middel van het aangaan van 

fusies en samenwerkingsverbanden kwetsbare scholen in de verschillende kernen te behouden. Het 

is van belang om in de komende jaren de ontwikkelingen op de voet te volgen om zo nodig tijdig de 

passende maatregelen te kunnen nemen en zo scholen te behouden mede ook in het kader van de 

Leefbaarheid in de kernen. Verder is AB voor het toevoegen van een Vrije school aan het 

onderwijspalet van de gemeente Valkenburg aan de Geul. Ook het faciliteren van zogeheten “Groene 

Speelplaatsen” is voor AB belangrijk, alhoewel de uiteindelijke verantwoordelijkheid hiervoor bij de 

scholen ligt. 

 

Voortijdig schoolverlaten 

AB vindt het initiatief om voortijdige schoolverlaters direct op te roepen een goed initiatief dat 

gehandhaafd moet blijven. De aandacht die er nu is voor de voortijdige schoolverlater mag niet 

verslappen en de leerplichtambtenaar dient dit dan ook als een van de belangrijkste opgaven te zien; 

een goede samenwerking met scholen en de regio is onontbeerlijk.  

Vervolgens vinden we het ontzettend belangrijk dat jongeren met een diploma de school verlaten en 

dat er een sluitende aanpak is voor eventuele uitvallers onder de 16- en 17-jarigen.  

AB is van mening dat de scholengemeenschap “Stella Maris College” behouden moet worden voor 

Valkenburg aan de Geul. We zijn blij met de upgrading en de toevoeging van Kumulus zodat het 

samen met Openbare Basisschool Broekhem en de ontwikkelingen in het kader van de wellness-

opleiding toch een “brede school”-uitstraling heeft gekregen.  

 

Voor en vroegschoolse Opvang en Educatie (VVE) 

AB pleit voor peuteronderwijs bij elke school en goede samenwerking tussen peuteronderwijs, 

kinderopvang en primair onderwijs. Passend onderwijs dient al te beginnen in voorschoolse fase. Er 

moet sprake zijn van een doorlopende leerlijn van 2 tot 23 jaar, waarbij onder andere elektronisch kind 

dossier (EKD) en de verwijsindex en sociaal team een belangrijk onderdeel vormen.  

AB pleit tevens nadrukkelijk voor goede maatregelen op het vlak van de verkeersveiligheid rond alle 

scholen in de gemeente Valkenburg aan de Geul. Een belangrijk knelpunt dat zich hierbij voordoet 

betreft de parkeerruimte. In de nabijheid van scholen is er behoefte aan parkeerruimte zowel voor kort 

(afzetten van kinderen) als lang parkeren (personeel, vergaderingen, ouderavonden, enz.). Een ander 

aspect daarbij is, dat moet worden voorkomen dat het probleem wordt afgewenteld op de 

buurtbewoners. Het is niet eenvoudig om tot een goede oplossing te komen.  

AB wil in overleg met alle betrokkenen een oplossing vinden die recht doet aan de wensen van alle 

partijen (buurtbewoners, ouders, personeel en overige bezoekers). 
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Cultuur 

Algemeen 

Het geven van ondersteuning aan culturele verenigingen (waar onder ook zangkoren, 

muziekverenigingen en schutterijen) en evenementen wil AB uiteraard in de toekomst voortzetten. Wel 

denken wij dat in de komende jaren meer aandacht moet zijn voor initiatieven die vanuit kernen, 

woonwijken en scholen worden genomen. Een actieve deelname van jongeren staat ook hierbij weer 

centraal. De gemeenschapshuizen kunnen hierbij een wezenlijke rol vervullen.  

 

Kunst 

We vinden dat de KCR op voortreffelijke wijze haar rol vervult en op lokaal cultureel niveau 

functioneert als spin in het web en ook de gemeentelijke organisatie veel werk uit handen neemt.  

Een prioriteit voor AB is de bevordering van kunst in de openbare ruimte. Door middel van een 

percentage van de kosten voor grote investeringen kunnen kunstwerken worden aangekocht, die 

bijzondere meerwaarde hebben voor de openbare ruimte (plantsoenen, rotondes, pleinen, enz.) 

Bijzondere aandacht gaat daarbij uit naar streekeigen materialen (bijvoorbeeld mergel) en 

lokale/regionale kunstenaars.  

 

Streekmuseum en Openluchttheater 

De verdere ontwikkeling van het Openluchttheater en het Streekmuseum Land van Valkenburg is een 

ander aandachtspunt. Beide hebben problemen om een sluitende exploitatie te realiseren. Het 

Openluchttheater heeft vooral dankzij een zeer actief bestuur en vele vrijwilligers wederom een 

geweldig jaar achter de rug. Overigens zijn we wel van mening dat in de toekomst de subsidie ook 

voor een deel gehaald moet worden uit toeristische inkomsten en het aandeel sponsoring door derden 

verder omhoog moet. Het Streekmuseum Land van Valkenburg verkeert nog steeds in zwaar weer. Er 

zijn duidelijke kaders gesteld door de gemeenteraad voor de komende jaren waaraan AB zich wil 

conformeren en niet meer aan wil tornen. Er zal wel extra aandacht aan besteed moeten worden om 

te voorkómen dat de museumfunctie voor Valkenburg aan de Geul en de regio verloren gaat. Mede 

ook vanuit toeristisch oogpunt zou het een forse aderlating betekenen. Daarom pleit AB ervoor om het 

Streekmuseum Land van Valkenburg op enigerlei wijze te laten voortbestaan, waarbij we dan vooral 

doelen op de collectie Limburgse kunstenaars, expositie mogelijkheid en veel meer aandacht voor 

(cultuur)historie, cultureel erfgoed en in het bijzonder aandacht voor de historie van het toerisme in 

Valkenburg aan de Geul. Huisvesting op een andere locatie of op meerdere locaties kan een 

alternatief zijn maar ook de huidige locatie biedt mogelijkheden. Verbinding zoeken met andere 

cultuurhistorische trekkers, de KCR, de VVV, Kumulus en het onderwijs is volgens AB ook van groot 

belang. Hierbij hoeft het Streekmuseum zich zeker niet te laten beperken door de gemeentegrenzen. 

De komende twee jaren zijn van cruciaal belang voor het Streekmuseum Land van Valkenburg. 

Overigens is AB van mening dat er op cultuurhistorisch niveau veel meer moet worden 

samengewerkt. 

 

Bibliotheekwerk 

De Heuvelland-bibliotheken is alweer een aantal jaar een feit. Binnen de vestiging hiervan in 

Valkenburg-centrum is er nu ook een informatiepunt van het CJG, een informatiepunt senioren, VIA 

Valkenburg, taalhuis, rechtswinkel en de vrijwilligerscentrale aanwezig. AB is voor samengaan met 

Centre Ceramique te Maastricht. Echter alleen onder de voorwaarde dat de bibliotheek in de kern 

Berg (type schoolbibliotheek) en de kern Valkenburg-centrum gehandhaafd blijven. Alleen zo kunnen 

we de digitaliseringsslag en de ombouw van de bibliotheken tot informatiepunt en ontmoetingsplek 
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voor iedereen maken. AB denkt dat dit de enige manier is om bibliotheken ook in de toekomst 

levensvatbaar te houden.  

We zien in het kader van de laaggeletterdheid en bibliotheek op school ook een belangrijke rol voor de 

bibliotheek weggelegd en zijn dan ook blij met vestiging taalhuis in bibliotheek. We hopen dat de 

bibliotheek wederom schrijf- en gedichtenwedstrijden organiseert voor de jeugd en we vinden dat de 

het Gemeentebestuur dit mede moet faciliteren.  

 

Monumentenbeleid 

Het beheer en behoud van cultureel waardevolle panden en gevels is voor AB een zaak van groot 

belang. Het is immers vaak de herkenbaarheid van dergelijke markante gebouwen, boerderijen en 

gevels in de diverse kernen en woonwijken, die de eigen rijke historie, het karakter en de 

levensvatbaarheid van deze kernen en woonwijken nog eens extra onderstrepen. Het zoeken van een 

goed evenwicht tussen het behoud van het monumentale en herkenbare enerzijds en het toekennen 

van een nieuwe moderne functie anderzijds, is daarbij een uitdaging. Een uitdaging die AB niet uit de 

weg zal gaan. Goede burgerinitiatieven kunnen dan ook altijd op onze steun rekenen (bijvoorbeeld het 

project “Teekens aan de wand”).  

 

Groevebeheer 

AB pleit voor behoud en een goed beheer van groeves. Een belangrijke voorwaarde bij de exploitatie 

van groeves (bijvoorbeeld de Gemeentegrot en de Geulhemmergroeve) is volgens AB de 

bescherming van de cultuurhistorische elementen. Tevens zijn we blij met de inrichting van “Groeve 

Curfs“ als verborgen vallei, waarbij we de herinrichting van “Groeve Blom” als geslaagd voorbeeld 

noemen. Op deze wijze kunnen deze groeves een positieve bijdrage leveren aan ons natuurlijk 

leefmilieu en een extra schakering vormen in ons toeristische pallet. AB vindt ook dat opbrengsten uit 

de exploitatie van de groeves voor een deel besteed moet worden aan de beveiliging, het onderhoud 

en verder wetenschappelijk onderzoek van de groeves.  
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5. Wonen, werken en milieu 

 

Wonen 

De enige groeikern in de gemeente Valkenburg aan de Geul is de kern Valkenburg-centrum. AB wil 

zich inzetten voor een optimale benutting van deze mogelijkheden. Ten behoeve van de overige 

kernen is een maximale en creatieve benutting van alle inbreidingsmogelijkheden noodzakelijk. In dat 

verband stelt AB dan ook voor dat er een soepel vergunningenbeleid wordt gevoerd bij het zoeken 

naar nieuwe bestemmingen, zodat markante panden, om te vormen hotels of pensions of boerderijen 

toch onderhouden worden en met een aangepaste functie ook voor de toekomst behouden blijven. 

Uitbreiding van het woningbestand is als gevolg van regulering door de Provincie Limburg nauwelijks 

nog mogelijk; de nadruk dient te liggen op de kwalitatieve woningbehoefte, herstructurering en 

vervangen van oudere woningen die niet meer aan de maatstaven van deze tijd voldoen.  

De mogelijkheden van de gemeentelijke overheid op het vlak van huisvesting zijn wettelijk beperkt. 

Een “Algehele Voorkeursregeling” voor inwoners uit een bepaalde kern of zelfs de gehele gemeente 

bij de toekenning van koopwoningen is wettelijk niet toegestaan. Wel is AB van mening dat de uiterste 

grenzen van het wettelijk toegestane doelgroepenbeleid op dit vlak moeten worden opgezocht. 

Bijzondere aandacht dient daarbij uit te gaan naar starters, gezinnen met een laag inkomen en 

senioren. Zorgwoningen hebben binnen de door AB onderschreven structuurvisie Wonen Zuid-

Limburg zelfs een aparte status. Doorstroming binnen de woningmarkt, waardoor er ook voor starters 

woningen beschikbaar komen is in de structuurvisie Wonen Zuid-Limburg verankerd; AB juicht dit toe.  

Wat betreft de vestiging van Statushouders voldoet Valkenburg aan de Geul elk jaar aan haar 

opgelegde taakstelling. Deze lijn moet (samen met de woningstichtingen) worden voortgezet waarbij 

de mogelijkheid tot opkopen van woningen door de gemeente als uiterste oplossing kan dienen. 

Om leegstand te voorkomen en de verkoopbaarheid van woningen te stimuleren dient de openbare 

ruimte goed onderhouden te zijn. Onze kernen en woonwijken dienen uit te stralen dat het er prettig 

wonen is. Dit zal de economische waarde van woningen bevorderen waardoor uiteindelijk de 

gewenste doorstroming in stand wordt gehouden. Het ontwikkelen van de Bergervliet en de St. 

Josephschool kunnen hier op termijn een belangrijke rol in spelen; dit heeft voor AB ook prioriteit. 

Illegale bewoning en illegale woningsplitsingen worden inmiddels aangepakt via het project Duurzaam 

en Veilig Wonen in Valkenburg aan de Geul.  

 

Inbraakpreventie 

AB is een voorstander van voorlichting richting de inwoners van de gemeente Valkenburg aan de Geul 

op het gebied van inbraakpreventie. Hierin zouden verschillende kernoverleggen in samenwerking 

met de Politie een entamerende rol kunnen spelen. De gemeentelijke organisatie dient een en ander 

zo maximaal mogelijk te faciliteren.  

AB is voorstander van het opnemen van een zogenaamd “Roof-tassen-verbod” in de Algemene 

Plaatselijke Verordening (APV). Hierdoor wordt handhaving tegen (deze vorm van) winkeldiefstal 

beter mogelijk en zal het aantal (pogingen tot) winkeldiefstal dalen. 

 

Wegen en groen 

Zowel het onderhoud van de wegen als het onderhoud van het groen dienen een (financiële) impuls te 

krijgen. De methode van het adaptieve wegbeheer evenals het werken met ontzorgingscontracten 

koppelen het gewenste niveau gemeentebreed, maar met speciale aandacht voor de kernen en 

woonwijken, aan een prijskaartje. Dit gewenste niveau dient in samenspraak met en uiteindelijk door 

de gemeenteraad als vertegenwoordiging van de inwoners te worden vastgesteld. Het afsluiten van 
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wegen is hierbij het uiterste wat kan maar ook zoveel mogelijk voorkomen moet worden. Het 

prijskaartje dat hier dan bij hoort is een gegeven en dient in de gemeentelijke begroting te worden 

opgenomen. Het “wegwerken” van de top 5 van slechte wegen is een prioriteit maar kan wellicht door 

slim combineren met op stapel staande reconstructies deels met Provinciale subsidies worden 

geëffectueerd. 

Hierbij dient specifiek te worden gedacht aan de noord-oost-entree van Valkenburg aan de Geul 

(Nieuwe Weg/Emmaberg), de zogeheten Ignatiusvallei. AB is voorstander van het open houden van 

de Curfsweg. Ook de troittoirs langs de Provinciale weg in Schin op Geul verdienen extra aandacht. 

 

Werken 

De afgelopen jaren was er sprake van negatieve ontwikkelingen op de arbeidsmarkt. Er moet ook 

worden vastgesteld dat er helaas een groep inwoners is die het nog steeds moeilijk heeft. AB is dan 

ook van mening, dat de komende jaren met een meer gerichte aanpak moet worden geprobeerd deze 

inwoners maximaal te helpen om een baan te vinden. Een actieve inzet van de instrumenten die de 

Rijksoverheid daarvoor aan de gemeentelijke overheid geeft is daarbij essentieel. Het 

Gemeentebestuur is in deze erg actief geweest en de regionale samenwerking werpt hier zeker zijn 

vruchten af, in het bijzonder ten aanzien van de sluitende aanpak jeugdwerkloosheid. Dit moet zo 

blijven vindt AB.  

 

Armoedebestrijding 

AB vindt een actief en creatief beleid op het vlak van de armoedebestrijding noodzakelijk. AB is van 

mening dat alle inwoners van de gemeente Valkenburg aan de Geul (en vooral de kinderen onder de 

16 jaar) moeten kunnen deelnemen aan het maatschappelijk leven. Armoedebestrijding is daarbij een 

voorwaarde.  

De mogelijkheden van het sociaal cultureel fonds, bijzondere bijstand en van de WMO moeten ten 

volle worden benut. De WMO heeft tot doel de mensen die in een maatschappelijk isolement dreigen 

te raken, meer deel te laten nemen aan de maatschappij. Armoedebestrijdingsbeleid moet integraal 

en haar raakvlakken met de WMO, jeugdbeleid maar ook met het onderwijs, de economie en de 

gezondheid moeten worden benut. Natuurlijk blijft “werk” de belangrijkste manier om armoede te 

bestrijden. Het mag echter nooit zo zijn dat mensen niet kiezen voor tijdelijk werk of participatie 

omwille van de zogenaamde armoedeval. Dus inzetten op armoedebestrijding, op twee manieren 

zorgen dat alle kinderen volledig kunnen meedoen namelijk 1 vol inzetten op werk en 2 zo nodig 

komende periode extra geld uit reserve sociaal domein hiervoor gebruiken. 

 

Kinderopvang/ buitenschoolse opvang 

Naast werk staat uiteraard het privéleven. Voor veel inwoners is het vinden van een evenwicht tussen 

werk en privé een uitdaging. De samenleving is ook in onze gemeente steeds gevarieerder geworden. 

Naast tweeverdieners zijn er ook alleenstaanden zonder kinderen, die op dit punt vragen aan de 

overheid hebben. AB wil dat we huidig niveau kinderopvang behouden en daar waar mogelijk nog 

verbeteren.  
 

Milieu en Duurzaamheid 

Natuur maakt de leefomgeving mooier en prettiger en biedt onderdak aan vogels en andere dieren. 

AB is ervoor de kleine groenplekjes of miniparkjes in de kernen of woonwijken in stand te houden en 

pleit er voor om deze zoveel mogelijk in samenspraak met het kernoverleg en buurtbewoners te 

ontwerpen en in te richten. Ook het terugbrengen van kleinschalige recreatieplekjes (bijvoorbeeld het 
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voormalige Hertenkampje in Valkenburg-centrum) dienen volgens AB mogelijk te worden gemaakt. AB 

ondersteunt het idee van diverse kernoverleggen om één dag per jaar een grote “opruimdag” op dit 

gebied in de kernen te organiseren 

Bij nieuwbouw dient de toename van verhard oppervlak beperkt te blijven; een groene omgeving 

verhoogt de waterbergingscapaciteit bij hevige regenval. Het gebruik van aardwarmte, zonne-energie 

maar ook de isolerende werking door het aanbrengen van groen op daken of zogenaamde daktuinen 

moet volgens AB gestimuleerd worden.  

Het gebruik van LED-verlichting, het verduurzamen van de gemeentelijke gebouwen, inkoop van 

groene energie met de regio en energiebesparende maatregelen kunnen op steun van AB rekenen. 

Het nemen van duurzaamheidsmaatregelen dient te worden gepromoot en zichtbaar te worden 

gemaakt om het goede voorbeeld te doen volgen. 

AB is expliciet voor het continueren van het gratis ophalen en verwerken van groen en plastic afval. 
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6. Economie, toerisme en recreatie 

 
Economie 

Op het vlak van de economie en werkgelegenheid is de rol van de gemeente Valkenburg aan de Geul 

in toeristisch opzicht erg belangrijk voor de hele regio. Ten aanzien van andere activiteiten heeft 

Tripool (Maastricht, Parkstad, Sittard-Geleen) een nadrukkelijke voortrekkersrol. Samenwerking 

tussen de Heuvelland gemeenten als blok met deze Tripool is een goede zet. De stedelijke agenda 

van de Provincie levert een goede bijdrage aan de economie van Valkenburg aan de Geul; hier 

moeten wij op voortborduren middels eigen en particuliere investeringen. De samenwerking binnen 

het Buitengoed Geul en Maas is AB goed bevallen en heeft voor Valkenburg aan de Geul veel 

opgeleverd. Deze samenwerking dient ook te worden voortgezet waarbij uitbreiding van de 

deelnemende gemeenten aan de zogeheten Verbindings-as niet wordt uitgesloten. De procedurele 

kant van de samenwerking tussen de 3 gemeenten (Valkenburg aan de Geul, Meerssen en 

Maastricht) en de Provincie dient te worden verbeterd. 

 
Toerisme 

De troefkaart die onze gemeente heeft op het vlak van de economie is het toerisme. Het is dan ook 

van het allergrootste belang dat het Gemeentebestuur die troefkaart goed uitspeelt. Toerisme is van 

belang voor de hele gemeente Valkenburg aan de Geul en niet alleen omdat de helft van 

werkgelegenheid hier ligt, maar ook omdat het bijdraagt aan een hoog voorzieningenniveau in onze 

gemeenschap en aan de attractiviteit van Valkenburg aan de Geul als woongemeente. Een 

toeristische gemeente is gebaat bij een goed functionerende detailhandel en midden- en klein bedrijf. 

AB is van mening dat extra aandacht dient te worden gegeven aan het behoud en de verdere 

ontwikkeling van lokaal ondernemerschap in deze sectoren. Uiteraard moet dit niet leiden tot 

zogeheten staatssteun; dus toegestane facilitering in plaats van financiële bijdragen. De kaders voor 

Agenda Valkenburg zijn vastgelegd en de toeristische visie komt hierin mede tot uiting. AB is blij met 

de plannen in Valkenburg-centrum en de ontwikkeling van de groene vleugels. Dit naast het eerder 

genoemde speerpunt betreffende leefbaarheid en zelfsturing voor heel Valkenburg aan de Geul met al 

haar kernen en woonwijken. 

Voor AB is het erg belangrijk dat er ook oog blijft voor investeringen in alle kernen wat betreft toerisme 

én leefbaarheid zodat er genoeg aandacht is voor evenementen in de kernen die op hun wijze 

wezenlijk bijdragen aan toerisme en/of leefbaarheid. Na afronding van het centrumplan dient er 

aandacht te komen voor verdere herstructurering van de openbare ruimte in de kernen, waarbij er in 

het bijzonder aandacht moet zijn voor de accentuering van beschermde dorpsgezichten en 

opwaardering van andere karakteristieke plekken in de kernen.  

Natuurlijk blijven we aan ons standpunt vasthouden dat het Casino voor Valkenburg aan de Geul 

behouden moet worden en dat de kop Cauberg economisch verder ontwikkeld moet worden, waarbij 

samenwerking tussen onder andere Thermae 2000, Landal Greenpark, Holland Casino en mogelijk 

nieuwe investeerders voor de hand ligt en benut moet worden. De verdere ontsluiting van het 

Kuurpark/Rotspark richting het Openluchttheater en de Plenkert moet hier zeker in meegenomen 

worden.  

AB vraagt natuurlijk ook met nadruk aandacht voor de doorontwikkeling van de Plenkertstraat 

(Cultuurboulevard); hier liggen kansen bij de ontwikkeling van het Leeuw brouwerijterrein. Het is zaak 

dat hier op niet al te lange termijn ontwikkelingen plaatsvinden die ook invulling geven aan een mooie 

overgang naar de groene vleugels. De huidige situatie mag niet langer voortduren. Goede 
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ontwikkelingen hier bieden kansen voor ander gebruik van de Gemeentegrot en een meer functioneel 

gebruik van de tweede uitgang van de Gemeentegrot, die nu nog voornamelijk als nooduitgang dient.  

De exploitatie van de Gemeentegrot kon volgens AB beter. We zijn dan ook blij met de nieuwe 

ontwikkelingen in deze. Natuurlijk met behoud van het culturele erfgoed en het recht om typisch 

“Valkenburgse” activiteiten te blijven uitvoeren. 

Een andere prioriteit van AB was en blijft het promoten van Valkenburg aan de Geul als toeristenstad 

en het aanboren van potentiële nieuwe markten. We zijn voorstander van nieuwe gesprekken met de 

VVV Maastricht om nu eindelijk te komen tot een VVV Zuid-Limburg.  

Ten aanzien van wielerbeleid zijn we van mening dat de Amstel Gold Race behouden moet blijven. De 

spin-off hiervan moeten we volledig benutten, bijvoorbeeld door middel van de route markering. Wel 

moet er een duidelijk beleid komen ten aanzien van alle overige wielerevenementen en fietstochten. 

Een en ander mag (ook voor alle andere evenementen gesteld) niet leiden tot te veel overlast voor de 

eigen inwoners. Verder moet de gemeente Valkenburg aan de Geul meer kunnen delen in de 

opbrengsten, zodat het voor de gemeente zelf ook betaalbaar en interessant blijft. 

Voor Valkenburg aan de Geul als dé wielerstad van Nederland is het van groot belang dat we 

periodiek een wedstrijd van wereldformaat binnenhalen. Maar ook hier geldt dat er balans moet zijn 

tussen de kosten en de opbrengsten zowel in geld als in woongenot.  

AB is ook blij met de Heuvelland-vierdaagse binnen onze gemeentegrenzen want dit is het op één na 

grootste wandelevenement van Nederland! AB wil onderzoeken of gemeentelijke facilitering tot de 

(financiële) mogelijkheden behoort. 

AB is hiernaast van mening dat in goede samenwerking met kernoverleggen bekeken moet worden of 

een verbetering van de (tijdelijke) bewegwijzering in de kernen als gevolg van grote evenementen 

mogelijk is. 

AB is zeer groot voorstander van het behouden, mogelijk nog uitbreiden van de verbindingen met de 

Zuid-Limburgse-Stoomtrein-Maatschappij. 

 

Het bevorderen van de zichtbaarheid van de stadswallen en grachten en het herstellen van het 

“middeleeuws” stadsgezicht en de stadspoorten is voor AB altijd een belangrijk onderwerp. AB is van 

mening dat het de gemeente Valkenburg aan de Geul een eigen karakter geeft en dat dit de 

toeristische waarde vergroot. In de komende periode kunnen deze plannen nog verder verwezenlijkt 

worden. Ook een impuls aan kwalitatieve hotels is conform de gepresenteerde hotelvisie broodnodig. 

Hierbij heeft AB grote verwachtingen van de ontwikkelingen van Croix de Bourgogne en Boslust. 

Daarnaast hecht AB grote waarde aan het in stand houden van het zo mooie landschap in onze 

buitengebieden. Waar mogelijk moeten bestaande agrarische bedrijven nog meer een rol krijgen in 

het onderhoud hiervan. Ondanks de grote ambities binnen de eigen gemeentegrenzen ziet AB ook het 

belang van intergemeentelijke samenwerking op dit punt. De toeristenmarkt stopt niet bij de 

gemeentegrens maar is juist gebaat bij diversiteit, structuur en samenhang. 

 
Recreatie 

Recreatie kan in de gemeente Valkenburg aan de Geul op veel manieren. De faciliteiten die bestaan 

ten behoeve van de toerist zijn ook in dit verband aantrekkelijk voor inwoners. Daarnaast kan ook nog 

worden gewezen op de verschillende gemeenschapshuizen.  

Recreatie is ook wandelen, paard rijden, fietsen en vissen in en rondom Valkenburg aan de Geul. De 

afgelopen jaren zijn er al verschillende positieve ontwikkelingen op dit vlak geweest. Een aantal 

natuurgebieden is tot ontwikkeling gebracht. Er zijn routes aangelegd voor mountainbikers. Verdere 

initiatieven moeten worden uitgewerkt, bijvoorbeeld het realiseren van een hoogtewandeling, niet 
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alleen voor de eigen inwoners maar ook met het oog op het aantrekken van toeristen en recreanten. 

In het kader van de gebiedsgerichte visie zullen ook wandel- en fietsroutes aangelegd worden 

waardoor onder meer ingespeeld wordt op E-biking.  

Naast deze positieve ontwikkelingen pleit AB voor meer aandacht voor het onderhoud en de veiligheid 

van wandel- en fietspaden, bankjes, afvalbakken, enz. De laatste jaren is ervoor gekozen om de 

natuur haar gang te laten gaan. Dit heeft zijn goede kanten maar dit mag niet betekenen, dat er in de 

praktijk steeds minder goed begaanbare en veilige wandelmogelijkheden zijn voor mensen die minder 

goed ter been zijn of mensen met kinderwagens. Ook zij hebben recht op recreatie in de vrije natuur. 

Wij willen samen met kernoverleggen onderzoeken welke paden extra aandacht nodig hebben, zodat 

er wandelroutes komen die geschikt zijn en blijven voor iedereen. AB pleit er ook voor om bij 

wandelpaden duidelijk aan te geven of ze voor bovenstaande gebruikers toegankelijk zijn.  
  



 

23 

 

7. Financiën, belastingen en bestuurlijke aangelegenheden 

 

Financiën  

We willen ons blijven inzetten voor een verantwoord en gezond financieel beleid volgens de 

economische principes van “winsten nemen als ze gerealiseerd zijn en anticiperen op verliezen zodra 

ze bekend worden”. Eén van de kansen die er zijn voor het voeren van een goed en evenwichtig 

financieel beleid is samenwerking met andere gemeenten. Meer dan ooit is een strategische 

samenwerking op diverse terreinen noodzakelijk. Er kan gezamenlijk worden geïnvesteerd in mensen 

en middelen waardoor de kosten kunnen worden beperkt. We zijn dan ook erg blij met de intensievere 

samenwerking met Heuvelland-gemeenten en Maastricht. Tegelijkertijd is een dergelijke hechte 

samenwerking een effectief wapen in de strijd tegen een eventueel gedwongen herindeling. We 

moeten ook op basis van ons unieke landschap en landelijk karakter een eigen visie laten horen in 

Zuid-Limburg. Een visie die complementair is aan de visie vanuit de stedelijke gebieden (Stedelijk 

netwerk Zuid-Limburg). Bij evenementen zal goed moeten worden bekeken dat de gemeente niet 

onevenredig bijdraagt in de kosten maar dat “de vervuiler” betaalt. 

 

Belastingen 

AB is van mening dat de gemeentelijke belastingen in principe het maximale niveau hebben bereikt. 

AB pleit voor een gezond en evenwichtig gemeentelijk financieel beleid, hooguit rekening houdend 

met noodzakelijke inflatiecorrecties. Dit tenzij er een duidelijk (lange termijn-) voordeel voor de 

inwoners van alle kernen en woonwijken in het verschiet ligt. In dit verband houdt AB dan ook vast 

aan haar standpunt dat de opbrengsten van het toerisme evenwichtig moeten worden verdeeld over 

de toeristische sector en de inwoners van onze gemeente. Zij delen immers ook in de overlast.  

Om de begraafrechten op een acceptabel niveau te houden, dient te worden gekeken naar mogelijke 

nieuwe exploitatiemogelijkheden van bijvoorbeeld de gemeentelijke begraafplaats aan de Cauberg. 

 

Bestuurlijke aangelegenheden  

Samenwerking in de Regio 

AB, is zoals reeds aangegeven onder het kopje Financiën, van mening dat samenwerking tot positieve 

effecten kan leiden, zoals professionalisering van het apparaat en beperking van de kosten door 

schaalvergroting. Kennis en ervaring delen met onze buurgemeenten, kansen pakken en indien 

mogelijk samen gemeentegrensoverschrijdende planning van projecten samen aanvliegen. 

De ontwikkeling in richting van een regiegemeente zien we zeker als mogelijkheid om ook in de 

toekomst zelfstandig te blijven. Zelfstandigheid is geen doel op zich maar wij zijn van mening dat een 

kleine gemeente veel meer voor de inwoner kan betekenen en dichter bij de inwoners staat. Wat ook 

zal leiden tot een optimalisering tussen burgerparticipatie en de uitdagingen waarvoor het 

Gemeentebestuur van Valkenburg aan de Geul staat. 

Bestuurskracht van de gemeente Valkenburg aan de Geul voor haar inwoners en kernen gericht op 

een toekomstige schaal is een heel belangrijke vertrekpositie.  

Samenwerken (en niet fusie als uitgangspunt) moet gebeuren op basis van inhoud met als doel elkaar 

versterken. Van daaruit kijken we bij intergemeentelijke samenwerking in de eerste plaats met een 

schone lei richting het hele Heuvelland Gulpen-Wittem, Vaals, Meerssen én Eijsden-Margraten. Een 

fusie met de gemeente Maastricht is voor AB uitgesloten. Een dwingende rol van de Provincie idem.  

Bij intergemeentelijke samenwerking moeten we  zeker niet met de rug naar Maastricht gaan staan.  

Het Heuvelland zou een gelijkwaardige partner moeten zijn ten opzichte van de Tripool-gemeenten 

(Sittard-Geleen, Parkstad en Maastricht) en de Euregio. 
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Bestuurszaken 

Om de slagkracht en de integraliteit van Raadsbesluiten te vergroten acht AB het een goede 

denkrichting het aantal commissies te verkleinen naar 3, bijvoorbeeld Fysiek/Economisch Domein, 

Sociaal Domein en Financiën/Bestuurlijke Zaken. Op termijn kan mogelijk ook worden gedacht aan 

het afschaffen van de commissies in de huidige vorm en het invoeren van zogeheten “ronde tafel 

gesprekken” waarmee in buurgemeenten al ervaringen zijn opgedaan. Of een combinatie van 

bovenstaande twee zaken. 

Ook het instellen van een zogeheten Seniorenconvent naast Presidium bestaande uit de 

Fractievoorzitters met een gewogen stemverhouding voor spoedeisende zaken is een mogelijkheid. 

Zo kan het Presidium als agendacommissie haar taak zuiver blijven uitoefenen. 

 


